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Sag Implementering af forskerkollegier på KU jf. hyrde-
brev om akademisk medbestemmelse

Sagstype

 Beslutning  Drøftelse  Orientering  Høring

Indstilling
Det indstilles, at bestyrelsen tager orientering om implementering af for-
skerkollegier på KU jf. hyrdebrev om akademisk medbestemmelse (bilag 1) 
til efterretning. 

Baggrund
Bestyrelsen drøftede på møder i januar og april 2023, hvordan den akademi-
ske medbestemmelse kan styrkes. Drøftelserne foregik på baggrund af det 
samlede høringssvar om forslag om styrket akademisk medbestemmelse, 
som var i høring i organisationen i efteråret 2022.

På universitetsniveau blev oprettet et KU VIP-råd, mens der på fakultetsni-
veau blev opfordret til at formanden for akademisk råd ikke er dekanen. 

Bestyrelsen behandlede på sit møde 12. april 2023 rammer for akademisk 
medbestemmelse på institutniveau, herunder følgegruppens beskrivelse af 
de overordnede formål, opgaver og den generelle sammensætning af de kon-
krete fora. 

Her blev det besluttet, at alle institutter skal have et forum, hvor faculty-VIP 
mødes med institutlederen og den daglige ledelse på instituttet. Det er op til 
det enkelte institut, om der oprettes et nyt forum, eller om et eksisterende or-
gan omlægges til formålet. Instituttet skal redegøre for den valgte løsning, 
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SIDE 2 AF 4og dekanen har til opgave at godkende dette. Dekanen orienterer herefter 
rektor om valg af implementering.

Implementeringen sker senest ved udgangen af 2023, og bestyrelsen får her-
med orientering om institutternes valg. 

Løsning
Hyrdebrevet har givet anledning til dialoger om akademisk medbestem-
melse på alle fakulteter, og på alle fakulteter på nær Det Juridiske Fakultet 
har det også givet anledning til ændringer i eksisterende organer eller bety-
det oprettelse af nye. 

Af hyrdebrevet fremgik det, at universitetet følger det generelle princip, at 
der så vidt muligt nedlægges et udvalg, når der oprettes et nyt. Flere af faku-
lteterne har derfor i deres tilbagemelding ligeledes forholdt sig til dette. I ne-
denstående oversigt beskrives, hvordan de enkelte fakulteter har implemen-
teret:

Fakultet Valg af implementering
Det Humanistiske 
Fakultet

Fakultetets seks institutter har nedsat et forsker-
kollegium. Der er udarbejdet en standardforret-
ningsorden, der dels sikrer en vis ensartethed på 
tværs af institutterne og dels understøtter en en-
kel og ubureaukratisk arbejdsform i kollegierne. 

Det Juridiske Fakul-
tet

Det er vurderingen, at den akademiske medbe-
stemmelse ikke vil blive styrket ved at etablere 
et forskerkollegium på fakultet, idet de be-
skrevne formål og opgaver allerede håndteres i 
Akademisk Råd og samtidig opleves der at være 
en bredt forankret inddragelse i andre fora, hvor 
den akademiske medbestemmelse kan udfolde 
sig. 

Beslutningen er truffet på baggrund af grundig 
drøftelse i Akademisk Råd, hvor konklusionen 
entydigt var, at Akademisk Råd bredt inddrages i 
fakultetets akademiske og strategiske drøftelser 
og høres ift. faglige prioriteringer fsva. rekrutte-
ring af faculty-VIP-stillinger. 

Det Natur- og Biovi-
denskabelige Fakul-
tet 
(SCIENCE)

Samtlige 12 institutter har oprettet forskerkolle-
gier. I forlængelse af implementeringen valgte 
SCIENCE, at det hidtidige krav om institutforsk-
ningsudvalg bortfaldt. Der er udarbejdet et stan-
dardkommissorium for forskerkollegier med af-



SIDE 3 AF 4sæt i hyrdebrevet og de i tilhørende bilag formu-
lerede formål, form- og indholdskrav. 

I efteråret 2023 indsendte institutlederne på 
SCIENCE - jf. opdrag i hyrdebrevet - redegørel-
ser for den valgte løsning og for, hvordan den vil 
fungere i det daglige, samt en redegørelse for 
proces og inddragelse til dekanens godkendelse. 
Redegørelserne gav anledning til justeringer på 
nogle institutter, og på baggrund heraf blev såvel 
de valgte løsninger som de konkrete redegørelser 
for alle institutter godkendt af dekanen.

Det Samfundsviden-
skabelige Fakultet

Fem af fakultetets institutter har oprettet et for-
skerkollegium. For tre af de fem gælder, at de 
har nedlagt et eksisterende udvalg. På Antropo-
logi var der allerede i 2023 indført kollektiv le-
delse i forbind af et Department Faculty Board 
(DFB). DFB vil fremadrettet fungere som for-
skerkollegium. 

Det Sundhedsviden-
skabelige Fakultet

Syv institutter har valgt at oprette nye forsker-
kollegier, i de fleste tilfælde ifm. nedlæggelse af 
eksisterende udvalg. 
Seks institutter har valgt at fastholde eksiste-
rende fora evt. med enkelte tilpasninger, så de 
kan fungere som forskerkollegier og dermed leve 
op til de beskrevne formål og opgaver. I alle til-
fælde beror beslutningen på en dialogproces med 
relevante parter. 

Det Teologiske Faku-
ltet

Der er oprettet et akademisk forum på fakultetet 
med repræsentanter fra Akademisk Råds VIP-
gruppe og ledelsen. 

Videre proces
Der igangsættes en evaluering af de samlede ændringer vedrørende akade-
misk medbestemmelse, herunder implementering af forskerkollegier, i efter-
året 2025. Bestyrelsen præsenteres for evalueringens resultater. 

Ressourcemæssige konsekvenser

 Ja  Nej



SIDE 4 AF 4Kommunikation
N/A  

Bilag
1. Hyrdebrev
2. Bilag om formål, opgaver og den generelle sammensætning af de kon-

krete fora. 
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